
1 

Obsah 
1. Přehled počasí v roce 1980 

2. Přehled událostí během roku 

3. Místní národní výbor Morkovice-Slížany. Zařízení MNV 

4. Národní fronta, politické, masové a zájmové organizace a jejich činnost 

5. Činnost SZK Morkovice 

6. Školství v Morkovicích ve školním roce 1979-80 

7. Zdravotnictví a veterinární služba 

8. Zásobování obyvatelstva 

9. Výrobní podniky v Morkovicích 

10. Základní údaje o sčítání obyvatelstva 

11. Přehled o trestných činech, přečinech a přestupcích 

12. Základní statistické údaje 

Kapitola 1.: Přehled počasí v roce 1980  
Lednové teploty se po celý měsíc pohybovaly vesměs pod bodem mrazu. Silnější mrazy od 4. 

ledna do 20. ledna se pohybovaly v rozmezí od -15 st.C v pondělí 14. ledna do -5 st.C v neděli 

20. ledna ráno, kdy silnější mrazy polevily a nastalo oteplení. Nové, kratší období ochlazení 

nastalo od 27. ledna, kdy bylo ráno -7 st.C do 30. ledna - ráno -5 st.C. Po celý měsíc se také 

udržovala sněhová pokrývka. 

Měsíc únor byl již teplejší, jeho první třetina vykazovala teploty vesměs nad bodem mrazu. 

Srážky padaly většinou ve formě deště. Od 14. února se ochladilo a po celou druhou polovinu 

měsíce mírně mrzlo. Teploty klesly nejvíce na -5 st.C a to 21., 25. a 27. února ráno. Srážky 

padaly ve formě mírného sněžení. 

V březnu se střídalo chladnější počasí od 3. do 6. března a potom od 17. do 25. března, kdy 

dosahovaly ranní a večerní teploty vesměs záporných hodnot, s mírným oteplením v ostatní dny 

měsíce. Vcelku byl ale březen oproti jiným létům chladnější, zvláště první jarní den, kdy mrzlo 

ráno až k -6 st.C a kdy také sněžení nijak nepřipomínalo nástup jarního období. Oteplení přišlo 

až teprve v poslední březnové dny od 28. do 30. Sněhové přeháňky se střídaly s pěkným a 

slunečným, většinou však chladným počasím. 

V dubnu přišlo již počasí mírně teplejší. Nejteplejší období bylo od 7. dubna do poloviny měsíce, 

kdy polední teploty vystoupily většinou mírně nad 10 st.C. V první třetině měsíce přicházely 

srážky jednak sněhové, jednak dešťové, v posledních dnech měsíce byly většinou ve formě deště. 

Počasí v květnu bylo chladnější než v jiných letech, občas pršelo, často vál studený vítr. Poslední 

mírný mrazík přišel okolo 23. května. 

Červen byl s malými výjimkami chladný a deštivý. Polední teploty se pohybovaly od 14 st.C 

(3.června) do 30 st.C (dne 14. června). 

V červenci velmi často pršelo. Nejvyšší teploty se pohybovaly kolem 26 st.C. 

První dekáda měsíce srpna byla pěkná, teplá. Nejtepleji bylo 5. srpna v poledne. Toho dne ve 

stínu vystoupila teplota nad 30 st.C. Od 10. do 16. srpna bylo chladně a deštivo, koncem měsíce 

po krátkém oteplení okolo 17. srpna zase chladno a deštivo. 

V první třetině měsíce září bylo pěkně, jasno a teplo, v poslední třetině bývaly ráno časté mlhy. 

Začátkem října bylo ještě pěkné, slunné počasí, toto bylo kolem 10. října vystřídáno chladnějším 

a deštivějším počasím. Po 20. říjnu nastalo ochlazení a přišly první mrazíky. 

Listopad byl již chladný. První polovina měsíce byla většinou s mírnými mrazy. Od 2. listopadu 

začal poletovat sníh. 6. listopadu v ranních hodinách mrznoucí mrholení způsobilo náledí a 
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dopravní kalamitu, protože na tyto potíže nebyl dosud nikdo připraven. Podstatně byla narušena 

autobusová doprava. Značné škody byly způsobeny i na lesních porostech, neboť řada stromů 

obalených ledem se polámala. Koncem měsíce nastalo mírnější počasí, které umožnilo dokončit 

sklizeň řepy. 

Prvních deset dní v měsíci prosinci mrzlo, napadl sníh a závěje v první prosincový den značně 

zkomplikovaly dopravu. Po 10. prosinci se mírně oteplilo, sníh roztál, pršelo. O Vánocích bylo 

vcelku teplo a pěkně. 

 

Přehled srážek 

měsíc celkem 

srážek mm 

maximum za 

den mm 

počet dní 

se srážkami 

sněhová 

pokrývka cm 

poznámka 

leden 15,8 6,0 5.1. 15 6 14.1. … -17st.C 
únor 19,3 6,0 3.2. 13 5 - 
březen 19,6 6,2 20.3. 10 6 - 
duben 62,0 9,2 5.4. 19 8 5.4. 8 cm sněhu 
květen 44,4 6,9 28.5 9 - 8.5. první bouře 
červen 85,9 25,0 23.6. 15 - - 
červenec 53,5 19,8 21.7. 15 - - 
srpen 61,9 42,9 8.8. 9 - 8.8. bouřka od 15,50-

16,10 až 18,25-20,10 září 26,7 4,7 11.9. 10 - 
říjen 59,1 18,8 8.10. 8 - - 
listopad 45,6 15,3 6.11. 15 7 6.-9.11. ledovka 
prosinec 19,4 4,6 6.12. 13 5 - 
celkem 513,2 - 151 - - 
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Kapitola 2.: Přehled událostí během roku  

Leden 

Nový rok 1980 připadl na úterý. 3. ledna ve čtvrtek bylo zahájeno na školách vyučování po 

zimních prázdninách. 

5. ledna v sobotu pořádá místní organizace KSČ v Morkovicích tradiční ples pracujících. 

Zahájení bylo v 19,30 hod, vstupné činilo 15 Kčs. Hrály dvě hudby "Zdounečanka" a Gong 

Kroměříž. Ples navštívilo asi 250 občanů. 

6. ledna se prováděl ve Slížanech odchyt zajíců. Bylo chyceno 25 kusů. 

 
odchyt zajíců 

 

12. ledna v sobotu večer v 19 hodin pořádali myslivci mysliveckého sdružení Družba ples. Hrála 

hudba "Roštíňanka". V tombole byly jako výhra divočák, srnec, bažant a zajíc. 

12. ledna odpoledne pořádala organizace svazu žen v Morkovicích výprodej použitých věcí pro 

děti. Výprodej se konal ve vestibulu budovy národního výboru. 

15. ledna odpoledne v 18 hodin proběhla v hostinci ve Slížanech 1. lekce školení civilní obrany 

pro důchodce, členy jednotného zemědělského družstva a ženy v domácnosti a zaměstnance 

malých provozoven. 

16. ledna se na schůzi výboru Svazu československo-sovětského přátelství připravovala výroční 

členská schůze. 

17. ledna ve čtvrtek v 19 hodin se konalo v malém sále závodního klubu první plenární zasedání 

národního výboru v tomto roce. Bylo přítomno 22 poslanců a 19 občanů a projednával se 

rozpočet, schvaloval se volební program na letošní rok. Předseda okresního národního výboru 
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Antonín Jablunka zde kritizoval podniky, že za brigádnické práce prováděné pro obec účtují 

vysokou hodinovou sazbu (30 Kčs za hodinu). 

18. ledna večer v 19,30 hodin se konal ve velkém sále závodního klubu koncert beatové skupiny 

PROGRESS II. Zúčastnilo se 250 osob a vstupní činilo 20 Kčs. Skupina se podle ankety 

Mladého světa - časopisu Socialistického svazu mládeže - umístila na 12 místě v ČSSR. 

19- ledna večer v 19 hodin se konal ples rodičovského sdružení školy. Hrála hudba ze Zborovic. 

Ples byl zahájen polonézou, kterou nacvičil studující Tesař ze Slížan. Ples navštívilo asi 400 lidí. 

Výdělek byl prý značný. 

23. ledna promítal morkovský klub amatérského filmu (MOKAF) pro předsedu národního 

výboru a některé funkcionáře v 19 hodin v sále požární zbrojnice své filmy. 

 

Únor 

1. února bylo oznámeno zdražení zlata a stříbra s platností od 4. února. Cena zlata byla zvýšena o 

79%, cena stříbra o 160%. Rovněž byly zvýšeny výkupní ceny drahých kovů od obyvatelstva: za 

1 gr. 14karátového zlata se nyní platí 150 Kčs místo dřívějších 40-50 Kčs, za 1 gr čistého stříbra 

místo dřívější 1 Kčs 8 Kčs. 

V pátek 1. února se konala z iniciativy ředitele ZDŠ Jaroslava Polišenského ustavující schůze 

vlastivědného kroužku. Z pozvaných 30 osob se dostavilo pouze 12, ostatní se buď omluvili, 

nebo nepřišli vůbec. Byli zvoleni hlavní funkcionáři kroužku. Předsedkyní se stala učitelka 

základní devítileté školy Jaroslava Štelcová, jednatelkou učitelka mateřské školy Milada 

Blešová, členy výboru se stali dále Jaroslav Polišenský, Dr. Karel Slezák, Viktor Karlík a další 

učitelé místní devítiletky Ludmila Hanáčková, Jaroslava Jančeková, Dr. Fránek a Vladimír 

Jiříček. 

2. února v sobotu pořádali členové kynologického kroužku Svazarmu v sále sokolovny taneční 

zábavu. 

5. února v 19 hodin večer se konala v malém sále závodního klubu výroční schůze pobočky 

Svazu československo-sovětského přátelství. Bylo na ní přítomno 57 členů. V kulturní vložce 

přednesli žáci místní devítiletky 2 básně a 3 písně. Účastníkům byl promítnut film klubu 

amatérského filmu o návštěvě sovětských turistů v jednotném zemědělském družstvu. 

8. února se konalo v Morkovicích v malém sále závodního klubu ve 14 hodin školení civilní 

obrany pro důchodce, členy JZD, zaměstnance malých provozoven a ženy v domácnosti. Téma 

bylo o hromadné ochraně obyvatelstva. Přednášeli důstojníci z Kroměříže. 

Totéž školení se konalo večer v 16 hodin ve Slížanech. 

8. února konal kronikář Morkovic besedu nad kronikou obce ve Slížanech. Bylo přítomno 45 

občanů. 

8. února oznámil obecní rozhlas, že pro havarijní stav velkého sálu závodního klubu se tam 

nemohou konat žádné akce. Proto ani sobotní taneční zábava, kterou měli v sobotu v plánu 

uspořádat zpěváci závodního klubu, se nekonala. 

19. února byl kronikář předvolán do schůze rady MNV, aby zde podal zprávu o stavu kroniky. 

23. února dopoledne v 9 hodin pořádala skupina pionýrů základní devítileté školy "Den lidových 

milicí". Toto setkání pionýrů s milicionáři se konalo při příležitosti 32. výročí únorových 

událostí. Setkání proběhlo na hřišti u školy. 

Odpoledne téhož dne se konala výroční členská schůze zahrádkářů v jídelně administrativní 

budovy jednotného zemědělského družstva. Byl zvolen nový výbor. Přítomní byli pohoštěni. 
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vodění medvěda ve Slížanech, 23.2.1980 
 

25. února v pondělí se konala výroční členská schůze jednotného zemědělského družstva. Pro 

havarijní stav velkého sálu závodního klubu se schůze konala v Domě kultury v Kroměříži, kam 

byli družstevníci odvezeni autobusem. 
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26. února v 19 hodin se konala schůze vlastivědného kroužku. Bylo na ní přítomno 7 členů. Byl 

projednány základní dokumenty: jednací řád, stanovy a návrh rozpočtu. Byly připraveny pro 

schválení ve vedení závodního klubu. 

Březen 

Odpoledne 1. března, bylo to v sobotu, se konal v sále požární zbrojnice koncert profesora 

brněnské konzervatoře Arne Linky. Přednesl improvizace na klavír velmi vysoké umělecké 

úrovně. Hosta uvedl Dr. Karel Slezák. Pořadatelem byl pěvecký sbor závodního klubu. Koncert 

navštívilo asi 100 osob. 

Od 5. března začínají v Morkovicích tradiční oslavy Mezinárodního dne žen. 7. března pořádalo 

oslavu pro své členky jednotné zemědělské družstvo a to v sále uhřického zámku. Téhož dne se 

konala oslava i pro učitelky místních škol v budově devítiletky. 

 
 

8. března se konala v sále požární zbrojnice schůze zahrádkářů s odbornou přenáškou. 

20. března v 19 hodin se konalo v malém sále závodního klubu 2. plénum národního výboru. Na 

programu byla zpráva o činnosti komise místního hospodářství, zpráva komise výstavby a 

komise pro hospodaření s byty. 

21. března v pátek ráno napadlo asi 5 cm sněhu, který za silného větru vytvořil u Tetětic a 

Srnova a Dřínova závěje, takže některé autobusové spoje dojely opožděně. 

30. března pořádal závodní klub pro důchodce "posezení v klubu". Přítomní shlédli malý kulturní 

program s dětskou kapelou a písničkami. 

Duben 

1. dubna v 17 hodin se konala členská schůze pobočky Svazu československo-sovětského 

přátelství- 

2. dubna se skončilo v morkovské pálenici pálení slivovice. Letos jí bylo velmi mnoho. 

6. dubna o půlnoci vstoupil v platnost "letní čas". 

7. dubna v pondělí velikonoční zachováván ještě starý zvyk "mrskut". 
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11. dubna se konala v malém sále závodního klubu veřejná schůze komunistické strany. Hlavním 

referátem byla problematika sociální a zdravotní péče kroměřížského okresu a Morkovic. Hlavní 

referát přednesl MUDr. Koloman Petrikovits - obvodní lékař. Schůzi byl přítomen místopředseda 

okresního národního výboru Jaroslav Pospíšil. 

22. dubna konala místní organizace Svazu československo-sovětského přátelství veřejnou schůzi 

v malém sále závodního klubu. Na programu po kulturním vystoupení žáků ke 110. výročí 

narození V.I.Lenina byla přednáška o sovětské ústavě - triumfu leninských idejí. Na závěr byly 

promítnuty krátké filmy zaměřené k tématu přednášky.  

30. dubna v rámci oslav osvobození položili poslanci národního výboru a členové základní 

organizace Svazu protifašistických bojovníků k pomníku padlých a umučených v obou 

světových válkách. Průvod vyšel od budovy národního výboru v 18 hodin. 

Květen 

Průvod na 1. máje proběhl za velmi pěkného počasí, kdy svítilo slunce. Jako v jiných letech 

seřadil se průvod u Zadrevu a v 8,30 hodin vyšel přes městečko obvyklou trasou na letní kino, 

kde proběhla vlastní prvomájová manifestace. Z hostí na ní byl přítomen tajemník krajského 

výboru Komunistické strany Československa pro ideologii Vojtěch Hüttner a místopředseda 

Okresního národního výboru Jaroslav Pospíšil. Po oficiální oslavě byl kulturní program. V 

programu shlédli přítomní ukázky spartakiádních skladeb žáků. Na závěr zazpíval sbor 

sdruženého závodního klubu. 
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16. května přijela do Morkovic z Polské lidové 

republiky HARMONIA - pěvecký soubor z Mikolowa. 

Dne 16. května koncertovali ve Zdounkách. 17. května 

se konal slavnostní koncert našeho a polského souboru 

v tělocvičně základní devítileté školy. (Jiný větší sál 

totiž v Morkovicích v současné době není.) Koncert 

zahájil v 19,30 hodin za vedení závodního klubu a 

sboru Ivan Sedlařík. Přivítal hostující sbor i četné 

hosty, mezi nimiž byl i hudební skladatel Kaňák z 

Brna. Na programu v první části bylo vystoupení 

ženského a smíšeného sboru závodního klubu v 

Morkovicích. Po přestávce vystoupili hosté. 

Vystoupení polského souboru mělo velmi dobrou 

uměleckou úroveň. Na závěr vystoupily oba sbory 

společně. Koncertu přihlíželo asi 260 osob. Na závěr 

návštěvy byla společná večeře v kavárně. Akce byla 

velmi zdařilá a byla vysoce hodnocena. 
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Červen 

V neděli 1. června odpoledne se konala místní spartakiáda. Ve 13 hodin prošel průvod cvičenců 

Morkovicemi od Zadrevu na hřiště před školou. Po vztyčení státní vlajky a stručném proslovu 

předsedy MNV Šebestíka shlédli přítomní tyto spartakiádní skladby: 

skladbu rodičů s dětmi, skladbu pro mladší žáky ze 2. a 3. třídy, cvičení pro žáky 4. a 5. třídy, 

skladbu mužů, cvičení dívek 6. - 9. třídy, cvičení chlapců 6. -9. třídy, skladbu žen. Ve skladbách 

pro žáky cvičili vždy jen žáci morkovské školy, ve skladbách pro muže a ženy vystoupili 

cvičenci i z jiných tělovýchovných jednot. Tak ve skladbě pro muže cvičili muži ze 7 

tělovýchovných jednot. 

10. června se konala členská schůze odbočky československo-sovětského přátelství. S 

přednáškou "SSSR - přítel nejvěrnější" vystoupil důstojník z 3. fakulty Vysoké školy SNB v 

Holešově mjr. František Musil. Na závěr byly promítnuty dva krátké sovětské filmy o Kavkaze a 

o olympiádě. Rovněž byla přečtena kapitola z knihy L.I.Brežněva Malá země. Schůze byla slabě 

navštívena. 

Ze soboty 21. června na neděli 22. června došlo k havárii osobního automobilu u Vitčic, při níž 

přišla o život 17letá Milena Přibylová z Morkovic. Další dívka T.P. ze Slížan byla vážně 

zraněna. Při havárii zahynuly 2 osoby. 

27. června v pátek skončil školní rok 1979-80. 

 

učitelský sbor, červen1980 
 

27. června zemřel Miroslav Derka, který dlouhá léta vedl záznamy o srážkách. 

28. června se konal sjezd padesátníků v Morkovicích. Společné posezení bylo v kavárně. 
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Červenec 

 

zájezd do Nitry, 31.7.1980 

Srpen 

8. srpna začaly na Morkovsku žně. 

31. srpna v neděli pořádal sdružený závodní klub v sokolské zahradě pro děti zábavné odpoledne 

se sportovními soutěžemi. Hrála hudba pod vedením Svatopluky Čecha. 
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Září 

1. září byl v obci prováděn výkup koček pro výzkumný ústav. 

Téhož dne se konal aukční trh na kozlíky. 

13., 14. a 15. září pořádali chovatelé drobného zvířectva v Morkovicích výstavní trhy drůbeže a 

králíků. 

 

13. září odpoledne se v sále požární zbrojnice konala schůze zahrádkářů. 

22. září pořádala pobočka Svazu československo-sovětského přátelství v malém sále závodního 

klubu schůzi. Bylo přítomno asi 48 osob. 

26. září v 19 hodin proběhla veřejná schůze komunistické strany s občany. 

Říjen 

24. října se konaly v malém sále sdruženého závodního klubu hovory s mládeží. Zahájil je 

poslanec národního výboru František Brňovják. Uvítal asi 12 mladých občanů. Na programu byl 

referát o ochraně životního prostředí, který přednesl pracovník okresního muzea Coufalík. Dále 

byla podána informace o sčítání lidu, domů a bytů. 

Ve dnech 25. - 27. října pořádali zahrádkáři v sále požární zbrojnice výstavu ovoce a léčivých 

rostlin. Zahájení výstavy bylo slavnostní ve 14 hodin. Provedl je krátkým proslovem Dr. Karel 

Slezák - předseda organizace. Uvítal čestné hosty především prof. Ing. Jaromíra Kubíčka Csc., 

prorektora Vysoké školy zemědělské v Brně, předsedu národního výboru, ředitele Zadrevu a asi 

30 dalších přítomných. Kulturní vložku obstaraly studentka gymnázia Eva Karlíková klavírní 

skladbou a dva žáci 2. třídy, kteří přednesli báseň o jablíčku. Po kulturní vložce následoval 

projev prorektora Kubíčka na téma "za radost, zdraví, krásu a užitek". Zahájení dokončil Dr. 

Karel Slezák, který poděkoval řečníku a dodatečně uvítal Rudolfa Cveka, který vystavoval léčivé 

rostliny. Na výstavě shlédli návštěvníci vcelku 259 košíků ovoce a to: 5 košů vlašských ořechů, 

1 koš broskví, 1 koš mandlí, 2 koše hroznového vína, 1 koš červeného rybízu, 16 košů hrušek, 

233 košů jablek a 88 druhů léčivých rostlin. Pro zajímavost zaznamenávám sortiment 

vystavovaných jablek. Poslouží k představě, co se v Morkovicích v tuto dobu pěstovalo. Byly 

vystaveny odrůdy: 1. James Grieve, 2. Idenburg, 3. Matčino, 4. Lord Lambourne, 5. Parména, 6. 

Parména zlatá zimní, 7. Croncelské, 8. Malinové hornokrajské, 9. Prima, 10. Malinové 

holovouské, 11. Mac Intosh red, 12. Chery Coxs, 13. Spartan, 14. Champion, 15. Coxova reneta, 
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16. Kidds orange, 17. Boskopské, 18. Boskopské červené, 19. Golden delicious, 20. Starkrimson, 

21. Starking, 22. Bernské růžové, 23. Sudetská reneta, 24. Jonatan, 25. Albrechtovo, 26. Dukát, 

27. Gascoyneho šarlatové, 28. Panenské české, 29. Ingrid Mary, 30. Mutsu, 31. Golden Spur, 32. 

Rušilovo, 33. Sudetská, 34. Orleans, 35. Erwin Bauer, 36. Rubín, 37. Harberskova, 38. Čistecké 

lahůdkové, 39. Spencer, 40. Blenheimské, 41. Banánové zimní, 42. Smiřické vzácné, 43. 

Švýcarské oranžové, 44. Bláhova oranžová, 45. Banánové zimní, 46. Jadernička moravská, 47. 

Landsberská, 48. Madama Galopen, 49. Hájkovo muškátové, 50. Mamersteinovo, 51. Clivie, 52. 

Beforest, 53. Zvonkové, 54. Kožená reneta, 55. Boikovo, 56. Ontario, 57. Strýmka. 

Poslední týden měsíce října byl ve znamení připravovaného sčítání domů, bytů a obyvatelstva. 

Sčítací komisaři František Tichý, Libuše Rachtavová, Ladislav Krejčí, František Okálek, Václav 

Matoušek, Oldřich Závojský roznášejí sčítací archy a registrační lístky. Pro sčítání obyvatelstva 

je rozhodující stav z pátku 31. října na sobotu 1. listopadu. 

30. října se konalo plénum národního výboru. 

Listopad 

6. listopadu v předvečer oslavy Velké říjnové socialistické revoluce v Rusku se pro krajně 

nepříznivé počasí nekonal lampiónový průvod, ale jen zapálení vatry na hřišti u školy. 

7. listopadu proběhly oslavy výročí Velké říjnové socialistické revoluce v sále závodního klubu. 

Po kulturní vložce, kterou obstarali žáci školy (recitační pásmo nacvičily učitelky Hanáčková a 

Karlíková) následoval projev zástupce okresního výboru svazu československo-sovětského 

přátelství Musila. Tématem přednášky byl boj SSSR za světový mír. Oslavě bylo přítomno asi 

33 osob. Na závěr byly promítnuty 2 krátké sovětské filmy. 

16. listopadu v 16 hodin se konal v sále 

požární zbrojnice koncert pěveckého 

sboru sdruženého závodního klubu na 

oslavu 70tých narozenin profesora 

brněnské konzervatoře a morkovského 

rodáka Zdeňka Kaňáka. V Morkovicích se 

narodil a žil zde do 10 let. Koncertu se 

vedle oslavence zúčastnil komorní 

orchestr brněnské konzervatoře, 

oslavencův syn Míla Kaňák - sólista 

brněnského divadla - hrál na hoboj, 

manželka Milana Kaňáka - profesorka 

hudby, Dr. Jaromír Borovička, odborný 

asistent pedagogické fakulty Univerzity 

Palackého v Olomouci - zpěv, dechové 

kvarteto brněnské konzervatoře s 

hostujícím Milanem Kaňákem, Zdena 

Zaoralová - zpěv a Eva Karlíková - 

klavírní doprovod. Koncert zahájil 

uvítáním oslavence a hostí, oslavencovy 

choti a hostujících umělců jménem 

závodního klubu a sboru Ivan Sedlařík. 

Poté promluvil o životě a díle Zdeňka 

Kaňáka profesor brněnské konzervatoře 

Dalibor Spilka. Po koncertě bylo menší 

pohoštění pro účinkující. Koncert 

navštívilo asi 160 osob. 
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18. listopadu zavítali do Morkovic sovětští turisté. Byli hosty Palu. 

 

 

návštěva sovětských turistů, 18.11.1980 
 

21. listopadu se konala v 18 hodin v malém sále závodního klubu beseda se sovětským filmem. 

Přednášku přednesla Marie Karlíková - předsedkyně Klubu přátel sovětského filmu - o 

sovětském herci a režiséru Sergeji Bondarčukovi. Bylo přítomno jen asi 10 lidí. 
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Prosinec 

14. prosince pořádala organizace Socialistického svazu mládeže ve Slížanech vánoční besídku 

pro děti a rodiče. Konala se v hostinci Jednoty. 

18. prosince se konalo poslední plénum národního výboru s tímto programem: hodnocení práce 

národního výboru, hodnocení družby mezi Morkovicemi a Žitavanami, hodnocení práce s 

mládeží. 

26. prosince pořádala pionýrská skupina místní školy v malém sále závodního klubu ve 14 hodin 

spolu se závodním klubem pro děti od 12 let soutěž v písních "hledáme nové talenty". Soutěže se 

zúčastnilo asi 15 dětí. Doprovázel orchestr mladých "Atom". 

 

 

27. prosince pořádal Pal Magneton pro děti odpoledne promítání filmů v malém sále závodního 

klubu. 

Na závěr roku pořádala organizace Socialistického svazu mládeže v malém sále závodního klubu 

diskotéku. 
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Kapitola 3.: Místní národní výbor Morkovice -Slížan. 
Zařízení národního výboru.  
 

Ve složení poslaneckého sboru národního výboru nedošlo v roce 1980 k žádným změnám. 

Změny nastaly u administrativních pracovníků. K 1.9. nastoupila na místo dosavadního 

hospodáře národního výboru nová hospodářka Františka Tichá, která předtím pracovala jako 

úřednice na poště, od 1. července nastoupila jako administrativní pracovnice Marie Blašková. 

Úřední hodiny jsou jako v roce 1979. 

Rada národního výboru se konala pravidelně vždy 1x za 14 dní a to v úterý. 

1. schůze rady se konala 8. ledna a byl na ní projednán návrh volebního programu na rok 1980, 

byla zhodnocena inventarizace na konci roku 1979. 

2. schůze se konala 22. ledna, byla na ní podána zpráva o plnění všech usnesení v roce 1979, 

bylo projednáno zajišťování závazků v roce 1980 a projednán rozpočet na rok 1980. 

3. schůze se konala 5. února a byl v ní projednán jednotný plán kulturně-výchovné činnosti, 

projednána činnost finanční komise a jednáno o zabezpečení rozpočtu na rok 1980. 

4. schůze se konala 19. února a projednávala se činnost komise místního hospodářství a obchodu, 

dále byla projednána činnost kronikáře, místní lidové knihovny, lidové školy umění a kina. 

5. schůze se dne 4. března zabývala činností komise výstavby a komise hospodaření s byty, byl 

projednán a schválen rozpočet na rok 1980. 

6. schůze se konala 25. března a projednávala činnost komise veřejného pořádku a rovněž byla 

projednána činnost sboru pro občanské záležitosti. 

7. schůze dne 8. dubna jednala o činnosti komise sociálně-zdravotní, projednala zprávu o 

zdravotním stavu pracujících, kterou podali obvodní lékaři a zabývala se rovněž přípravou 

"hovorů s mládeží". 

Na 8. schůzi dne 22. dubna se jednalo o činnosti občanského výboru ve Slížanech, byly 

projednány přípravy oslav 1. máje. 

V 9. schůzi dne 6. května zhodnotili členové rady MNV průběh májových oslav a hovorů s 

mládeží, projednali činnost protipovodňové komise, jednali o plánu zabezpečení civilní obrany a 

o činnosti komise branné výchovy. 

Na 10. schůzi dne 27. května se jednalo o činnosti komise pro práci s mládeží a komise 

tělovýchovné, byly rovněž projednány zprávy zástupců závodů a JZD. 

11. schůze 10. června projednala zprávu školské a kulturní komise, zprávu o činnosti sdruženého 

závodního klubu, byla projednána příprava na místní spartakiádu a zpráva o činnosti 

tělovýchovné jednoty Slavoj. 

12. schůze rady měla na programu projednání zprávy finanční komise, její činnosti, financování 

investičních akcí, průběh pololetní inventarizace. Dále jednala o účasti občanů na plnění 

volebního programu. 

13. schůze se konala 17. července, projednávalo se, jak plní národní výbor úkoly 1. poloviny 

roku, byla podána zpráva o hospodaření. 

14. schůze se konala 17. července. Bylo zhodnoceno, jak občané se podílejí na plnění volebního 

programu, byla projednána činnost sboru požární ochrany, zhodnoceny preventivní prohlídky 

domů a zařízení provozoven socialistických organizací. 
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15. schůze rady se sešla 12. srpna a projednala činnost komise místního hospodářství a obchodu, 

dále pak projednala činnost sboru pro občanské záležitosti. 

V 16. zasedání rady se jednalo dne 26. srpna o práci komise veřejného pořádku a to zejména o 

boji proti kriminalitě a o tom, jak je dodržován "Statut obce". Byla rovněž projednána zpráva 

protipovodňové komise. 

17. schůze dne 9. září se zabývala činností komise branné výchovy a dále tím, jak je plněn plán 

civilní obrany. Rovněž byla projednána činnost komise pro hospodaření s byty, byl projednán 

seznam uchazečů o byty a jejich pořadník. 

Na 18. schůzi rady dne 23. září se jednalo o činnosti sboru pro občanské záležitosti, zejména o 

kvalitě obřadů a o atheistické výchově, byla projednána zpráva komise pro tělovýchovu a mládež 

a jednalo se o přípravě podzimních hovorů s mládeží. 

19. schůze den 7. října se zabývala činností komise zdravotní a sociální, péčí o děti a zdravotním 

stavem obyvatelstva. Komise výstavby podala zprávu o bytové výstavbě. 

20. schůze rady byla dne 21. října, plánovací komise podala zprávu o tom, jak se plnil volební 

program a dále návrh plánu na 7. pětiletku. Zástupci závodů zde podali zprávu o tom, jak plní 

výrobní plány a exportní úkoly. 

21. schůze dne 4. listopadu měla na programu projednání zprávy o činnosti občanského výboru 

ve Slížanech, projednala přípravu výroční inventarizace a zhodnotila družbu mezi obcemi 

Morkovice a Žitavany. 

22. schůze se konala 18. listopadu s tímto programem: zpráva o činnosti finanční komise a 

čerpání rozpočtu, byl projednán stav plnění Jednacího řádu a dělby orgánů a pracovníků. 

23. schůze se konala 9. prosince. Projednala práci poslanců v roce 1980, stav inventarizace a 

připravila pracovní postup na rok 1981. Jednala rovněž o stavu plánu pro 7. pětiletku. 

24. a poslední schůze rady v roce 1980 se konala 30. prosince. Projednala plán práce na první 

pololetí roku 1981 a plán na 7. pětiletku. Z 9 členů rady se zúčastňovalo schůzí většinou 7 což je 

asi 77%. 

Plenární zasedání národního výboru se konala během roku celkem 6x. 

První zasedání pléna se konalo 17. ledna. Zúčastnilo se ho 23 poslanců, 24 občanů, předseda 

okresního národního výboru Antonín Jablunka. Plénum vyslechlo zprávu tajemníka o tom, jak se 

plní usnesení rady národního výboru. Byl projednán a schválen volební program na rok 1980, 

byly projednány a doplněny plány práce pléna, rady a komisí pro rok 1980. 

Druhé zasedání se konalo 20. března za přítomnosti 23 poslanců a 53 občanů. Byla na něm 

přítomna poslankyně okresního národního výboru Hanačíková. Předseda komise místního 

hospodářství podal zprávu o stavu placených i neplacených služeb a o tom, jak komise tento stav 

zabezpečuje. Dále byla podána a projednána zpráva komise výstavby a zvelebení obce o tom, jak 

se plní a zajišťuje volební program, jak pokračuje bytová výstavba. Byl rovněž projednán a 

schválen rozpočet na rok 1980. 

Na třetím plénu dne 22. května bylo přítomno 25 poslanců a 18 občanů a dále dva poslanci 

okresního národního výboru Hanačíková a Manďák. Byla projednána zpráva komise výstavby o 

bytové výstavbě, o opravách a drobných stavbách a přístavbách. Rovněž se projednávalo 

zabezpečení úkolů branné výchovy. 

Čtvrté plenární zasedání národního výboru se konalo dne 31. července za přítomnosti 19. 

poslanců a 22 občanů. Byla rovněž přítomna poslankyně Hanačíková (ONV) a předseda 

místního výboru KSČ. Jednalo se o úkolech a cílech rozvoje kultury a projednala se zpráva o 

finančním hospodaření. 
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Páté zasedání pléna se konalo 30. října a bylo na něm přítomno 16 poslanců a 31 občanů. Dále 

zástupce okrasního národního výboru a místního výboru strany. Byla podána zpráva o tom, jak 

obchod v obci plní své poslání a jak je plnil v 6. pětiletce. Zástupci závodů pak podali zprávu o 

tom, jak plní plán výroby a exportu. 

Poslední, šesté zasedání pléna se konalo 18. prosince. Bylo na něm přítomno 16 poslanců a 13 

občanů, zástupce ONV a KSČ. Zhodnotila se činnost poslanců a plnění úkolů v roce 1980, 

hovořilo se o tom, jak se plní družební smlouva s obcí Žitavany, zhodnotily se "hovory s mládeží 

a podíl mládeže na plnění volebního programu. 

Na plenárních zasedáních byla poměrně malá účast občanů. Celkem se všech šesti zasedání 

pléna zúčastnilo 161 občanů, což činí na jednu schůzi méně než 27 občanů. Z celkového počtu 

30 poslanců se schůze pléna zúčastňovalo průměrně méně než 21 poslanců, což činí asi 60,8% a 

to je dosti málo. 

Práce komisí národního výboru. 

Celkovým hodnocením práce komisí národního výboru se zabývalo 6. plénum národního výboru 

v prosinci 1980. Bylo na něm konstatováno, že komise pracovaly podle plánu. Komise 

plánovací, jejímž předsedou je místopředseda národního výboru Miroslav Pátík se vedle 

průběžné kontroly, jak se plní plán práce, zabývala i sestavením plánu na 7. pětiletku. Finanční 

komise trpěla určitými potížemi v práci, které byly způsobeny nedostatkem podkladů, které pro 

komisi připravoval hospodář národního výboru. Činnost komise se zlepšila po tom, co došlo k 

výměně hospodáře. Komise školská a kulturní se scházela pravidelně každý měsíc a 

projednávala, jak se plnil plán jednotné kulturně-výchovné činnosti, dozírala na školská zařízení 

v obci a sledovala zaměření kulturních akcí v obci. 

 

oslava diamantové svatby manž. Hýskových, 16.11.1980 
 

Komise sociálně zdravotní pracovala pod vedením poslankyně Emilie Mazurové. Činnost 

komise se starala především o důchodce. V první části roku poté, co došlo k úpravě důchodů, se 

ukázalo nutností zabývat se vypracováním nového seznamu sociálně potřebných osob. 

Upozorňovala důchodce na možnost odebírat obědy ve stravovacím zařízení jednotného 

zemědělského družstva. Druhým problémem byla péče o rodinu a děti. Byly navštíveny tři 
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rodiny, které jsou vedeny v okresní péči o děti. Komise se rovněž zabývala problémem 

cigánských rodin. 

Komise výstavby, vodního hospodářství a zemědělství se zabývala přípravou míst pro bytovou 

výstavbu, povolovala drobné stavby. Sledovala, jak je využívána zemědělská půda a 

spolupracovala s protipovodňovou komisí. Komise úzce spolupracovala s komisí zvelebovací a 

projednala návrh úprav prostranství v Morkovicích. Trvalé pozornosti komise se těšila stavba 

pošty a automatické telefonní ústředny, různé stavby, které byly prováděny v akci "Z" - 

zvelebení. 

Komise ochrany veřejného pořádku se zabývala především preventivní činností v boji proti 

kriminalitě a trestné činnosti vůbec. Komise spolupracuje s organizacemi Svazu požární ochrany, 

s jejichž pomocí provádí každým rokem protipožární preventivní prohlídky. Trestní komise, 

která je podkomisí komise veřejného pořádku, projednává přestupky občanů. 

Komise místního hospodářství a obchodu pracuje pod vedením Ing. Vladimíra Bleši. Stará se o 

to, aby sledované služby byly prováděny ke spokojenosti obyvatelstva. Sleduje sortiment zboží, 

kvalitu obsluhy, otevírací dobu v obchodech. Podle zprávy, kterou předseda komise podával na 

zasedáních pléna i rady národního výboru, je zásobování v Morkovicích-Slížanech na uspokojivé 

úrovni. Občasné nedostatky v zásobování jsou způsov¨beny dočasným uzavřením některé z 

prodejen na přechodnou dobu. Dovoz mléka se zlepšil, do prodejny mléka se nyní dováží 

dvakrát denně. V zásobování potravinami činí někdy problém odbyt nízkokalorického mléka a 

plnotučného mléka v prodejně mléka z odpoledního dovozu. Nižší dodávky jsou u vepřových a 

hovězích konzerv, paštik, zavařenin a cukrovinek. Zásobování ovocem a zeleninou má dosud 

kolísavou tendenci. Občas se objevují stížnosti na nedostatek některého zboží, na nedostatek 

zboží v regálech. Jisté problémy se vyskytují u některých druhů průmyslového zboží. 

Další komisí národního výboru je komise tělovýchovy a mládeže. Zabezpečuje spolupráci mezi 

činností Socialistického svozu mládeže a národního výboru, velkou pozornost věnuje přípravě 

hovorů s mládeží vždy dvakrát za rok, úzce spolupracuje s tělovýchovnou jednotou Slavoj. 

Národní výbor v Morkovicích má dále pomocné orgány. Tím je občanský výbor ve Slížanech, 

který je pomocným orgánem poslanců v této části obce. Předsedou občanského výboru je 

Oldřich Závojský. Schází se pravidelně. Výbor je jedenáctičlenný, schází se každý měsíc. Schůzí 

se pravidelně účastní předseda národního výboru a do schůzí jsou zváni poslanci slížanské části 

obce. 

Dalším pomocným orgánem národního výboru je Sbor pro občanské záležitosti. Činnost Sboru 

pro občanské záležitosti v Morkovicích odpovídá požadavkům a úkolům národních výborů v 

oblasti kulturně výchovné činnosti, prohlubuje účinnost vědecko atheistické výchovy mládeže. 

Výčet činnosti sboru ukazuje, jak rozmanitá je práce jeho členů. Sbor uspořádal vítání do života 

pro novorozence, spolupodílel se na organizaci 30 občanských sňatků, 17 občanských pohřbů. 

Pro 52 dětí - mladších pionýrů uspořádal slib, 47 dětem, které opouštěly mateřskou školu byly 

předány pamětní listy, 44 žáků devátých tříd, kteří dokončili v Morkovicích povinnou školní 

docházku předal rovněž pamětní listy na jejich školní léta, pro 50 žáků uspořádal slavnostní 

předání občanských průkazů, pro 52 žáků pionýrský slib. Spolupodílel se na organizaci sjezdu 

rodáků, kterého se v době morkovských hodů zúčastnilo 185 padesátníků a šedesátníků s 

rodinami. Zorganizoval jednu oslavu pro ženy. Pro důchodce uspořádal jedenkrát zájezd na 

divadelní představení, navštívil přestárlé občany z Morkovic v domově důchodců. Významnou 

složkou činnosti sboru byla blahopřání občanům k významným životním jubileím. Písemné 

blahopřání bylo zasíláno občanům, kteří se dožili 50 a 60 let, občany 70ti leté a starší členky 

sboru osobně navštívily, na přání jejich příbuzných vysílaly i hudební blahopřání obecním 

rozhlasem. Péčí sboru byly uspořádány i oslavy dvou zlatých svateb a jedné svatby diamantové. 

Konečně organizoval sbor besedy s rodiči žáků prvních tříd základní školy, besedu s branci, se 

žáky 7. - 9. tříd základní devítileté školy, besedu s důchodci a besedy s mladými občany k 
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problematice vědecko atheistické výchovy. Sbor pro občanské záležitosti má 9 členů a jeho 

předsedkyní je Bohumila Churá - poslankyně národního výboru v Morkovicích 

 

slib 52 nových pionýrů v rodném domku K. Gotwalda v Dědicích 
 

Důležitým orgánem národního výboru je komise branné výchovy. Schází se čtyřikrát do roka, 

pořádá přednášky s tématikou civilní obrany pro důchodce a ženy v domácnosti 2x do roka. 

Jejím předsedou je učitel Jaroslav Dostál. 

 

okresní dopravní soutěž na hřišti v Morkovicích pod vedením s. uč. Dostála 
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Komise protipovodňová, které předsedá Květoslav Bleša se schází podle potřeby a zabývá se 

stavem místních vodních toků a preventivním opatřením, které má zabránit nebezpečí záplav 

zejména při letních bouřkách. Hlavní morkovský potok byl v tomto roce v úseku od rybníka 

Ovčáčku až za obec regulován a opraven a v současné době se připravuje regulace potoka ve 

Slížanech. 

Rozpočet národního výboru pro hospodářský rok 1980 byl vyrovnaný. Počítal s vyrovnaným 

příjmem a vydáním ve výši 2 426 000 Kčs. 

Hlavní položky příjmu byly: příjmy z daní a poplatků celkem 164 000 Kčs, z čehož největší část 

činil příjem z domovní daně ve výši 106 000 Kčs, dále pak z daně zemědělské 41 000 Kčs, daň z 

příjmu 7 000 Kčs, správní poplatky 6 000 Kčs a poplatek ze psů 4 700 Kčs. 

Z dalších příjmových položek činilo stravné z jídelen 700 000 Kčs, příjem z kina a kulturních 

podniků 115 000 Kčs, z místního hospodářství 45 000 Kčs, školné z lidové školy umění 15 000 

Kčs, příjem z vnitřní správy 4 500 Kčs. Celková dotace ONV činila 1 396 800 Kčs. 

V čerpání rozpočtu se projevily během roku určité problémy, proto skutečné čerpání rozpočtu 

neuvádím. 

Návrh rozpočtu zpracovala finanční komise národního výboru na základě pokynů okresního 

národního výboru a projednala ho s finančním odborem tohoto orgánu. Náklady na akce 

"zvelebení" nejsou uvedeny. 

Kino 

Vedení kina a zaměstnanci: 

Vedoucí: Rubíček Leopold 
Promítači: Handl Oldřich, Hanačík Zdeněk 
Praktikanti: Podaný Zdeněk, Krejčí Ladislav 
Pokladní: Polášková Milada 
Uvaděč: Horák Miloslav 
Uklizečka: Malá Terezie 
Zřízenec: Rubíček Dan 
Bufet: Šromová Marie 
Provoz stálého kina byl zastaven v únoru, z důvodu havarijního stavu budovy. V letním kině se 

promítalo od 1.5.1980 do 12.10.1980. V tomto roce se pokračovalo na údržbářských pracích v 

areálu letního kina, byla uskutečněna přístavba kabiny a dokončena část plechového plotu. 

Přehlídka filmů podle produkce a návštěvnosti: 

- ČSSR SSSR soc. země+pref. filmy ostatní celkem 
květen 3/405 3/107 2/187 7/5744 15/6443 
červen 5/999 2/54 3/640 8/1915 17/3608 
červenec 5/1364 1/26 4/534 7/3187 17/5111 
srpen 3/458 2/268 5/1316 8/4682 18/8724 
září při přejímání agendy - podklady chyběly 
říjen 1/36 1/41 - - 4/507 
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Kapitola 4.: Národní fronta, politické, masové a zájmové 
organizace a jejich činnost.  
Vedoucí polickou silou Národní fronty v Morkovicích je Komunistická strana Československa. 

Organizační struktura stranických organizací v Morkovicích, složení Místního výboru KSČ v 

Morkovicích nedoznaly v roce 1980 podstatnějších změn. Rovněž stranické vzdělávání 

pokračovala v podstatě ve stejném rozsahu jako v minulém roce. 

Činnost a vedoucí úloha KSČ byly patrny ve všech významných politických akcích, oslavách 

významných výročí, jak je uvedeno ve 2. kapitole. 

Druhou nejsilnější politickou stranou v Morkovicích-Slížanech, která je rovněž zastoupena v 

Národní frontě i v Národním výboru Morkovice-Slížany je organizace Československé strany 

lidové v Morkovicích. Organizace koná pravidelně 10x do roka výborové schůze. Zúčastňují se 

jich poslanci MNV za lidovou stranu, člen rady MNV František Najman, předseda komise MNV 

Ing. Vladimír Bleša, poslanec MNV Oldřich Štěpánek. Členské schůze se konají 4x za rok. 

Z akcí na plnění volebního programu je nutno vzpomenout účast na výstavbě požární zbrojnice, 

práce na úpravě hřiště, při úklidu veřejných prostranství, péče o zeleň, úpravu parku před 

kostelem a práce v zemědělství. To vše představuje celkem kolem 2 300 hodin. 

Strana má tři poslance v MNV, z nich je jeden členem rady MNV. Činnost poslanců je 

hodnocena velmi kladně. Předsedou organizace je Vladimír Hanák. 

Z dalších organizací zasluhuje pozornosti Místní organizace Svazu československo-sovětského 

přátelství v Morkovicích-Slížanech. Hlavními funkcionáři organizace v roce 1980 byli: Jan 

Jablunka-předseda, Pavel Michajlovič - učitel byl místopředsedou, Milena Krčálová jednatelkou, 

Jitka Brňovjáková hospodářkou, Josef Kovář kulturním referentem. Z 11 členů výboru byli 4 

dělníci, 3 učitelé, 1 vychovatelka, 6 je členy KSČ. Organizace měla v roce 1980 kolem 204 

členů. 

Pobočka konala během roku tyto akce: 

5. února byla výroční členská schůze s volbou nového výboru, 

22. dubna se konala oslava 110. výročí narození V.I.Lenina, 

10. června přednášku s promítáním sovětských filmů, 

22. září členskou schůzi, na níž byli přijati noví členové, 

7. listopadu veřejnou oslavu výročí VŘSR spojenou s přednáškou o mírové politice SSSR, 

21. listopadu večer se sovětským filmem a 17. prosince večer se sovětskou hudbou. Účast členů 

na akcích byla různá, od 60 na výroční únorové schůzi po 11 na večeru o sovětském filmu. 

Činnost mládežnických organizací řídil Místní výbor Socialistického svazu mládeže. Tomu 

podléhaly jednak místní organizace v Morkovicích, ve Slížanech, závodní organizace v JZD a 

největších průmyslových podnicích Zadrevu a Palu. 

Místní organizace Socialistického svazu mládeže v Morkovicích čítala 21 členů, předsedou 

organizace byl Karel Dupák. Svazáci se zúčastňovali politických oslav v Morkovicích, hovorů s 

mládeží, podíleli se na jarním úklidu obce a uspořádali lyžařský zájezd. 

Vesnická organizace Socialistického svazu mládeže ve Slížanech měla 16 členů, kteří, jak udává 

zpráva jednatelky Evy Urbanové, pracovali během roku vcelku úspěšně. Předsedou byl Rostislav 

Klech ml. V masopustě uspořádali pro děti karneval s bohatým programem, v březnu pořádali 

besedu o knize, aktivně se zúčastnili májových oslav, koncem srpna uspořádali zájezd do 

Lednice, o vánočních svátcích připravili pro děti besídku s Dědou Mrázem. Členských schůzí se 

zúčastňovali pravidelně všichni členové. 

Nejbohatší činnost měla svazácká organizace v JZD ČSP Morkovice. Její předseda František 

Brňovják referoval o činnosti organizace podrobně na výroční členské schůzi v prosinci roku 

1980. V oblasti ideově-výchovné činnosti byla pozornost zaměřena na zlepšení úrovně 

svazáckého školení. Poprvé se konala školení za aktivní pomoci místního lektorátu KSČ a 

pracovníka domu kultury Václava Navrátila. Kroužek vědeckého atheismu navštěvovalo 21 

členů. Nejlepší členy doporučila organizace za kandidáty strany. V roce 1980 to byli 2 členové 
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SSM. Na úseku pracovní aktivity se družstevní svazáci aktivně zapojují do různých 

socialistických soutěží, které vyhlašuje Okresní výbor SSM a Okresní výbor Svazu družstevních 

rolníků. Jsou to zejména soutěže o žních. Skupina kombajnérů obsadila v okresní soutěži 1. 

místo. Velmi dobře je vždy v soutěžích hodnocena činnost brigád socialistické práce v 

opravnách v Pačlavicích a Počenicích. Na brigádách odpracovali svazáci celkem 720 hodin. Nad 

rámec svých pracovních povinností pak vcelku 4 200 hodin. Významnou akcí, kterou organizace 

zabezpečuje již po několik let je "Akce 80" - úsilí za dosažení hektarového výnosu 80 centů 

obilí. V letošním roce dosahoval hrubý průměrný výnos 61,61 q na hektar. 

Organizace má 63 členů, kteří pracují ve třech závodních organizacích. Významnou náplní 

svazácké práce v družstvu je sportovní činnost. Byl uspořádán turnaj v kopané, družstvo svazáků 

se zúčastnilo fotbalové soutěže Zemědělských novin. Byl uspořádán rovněž turnaj v odbíjené, na 

němž byla ovšem slabší účast. 4 členové SSM se zúčastnili tématického zájezdu do SSSR. Velmi 

významně se svazáci podíleli na organizaci akcí pro pionýry. V tomto směru spolupracovali s 

pionýrskou skupinou při základní devítileté škole, pomáhali při výstavbě pionýrského tábora pro 

pionýry ze Slavičína na Skavsku. 

V rámci Svazarmu pracoval především kroužek kynologický. Jeho činnost pokračovala v 

podstatě v rozsahu jako v loňském roce. Z branných kroužků pracoval s dětmi z devítiletky 

Milan Zaoral jako vedoucí střeleckého kroužku. V tomto roce pracovalo pod jeho vedením 13 

žáků. Ti se zúčastňovali různých okresních soutěží s velmi dobrými výsledky. 

Pobočka Českého svazu žen měla v roce 1980 110 členek. Jejich práci řídil 15ti členný výbor. 

Jeho předsedkyní byla jako v minulých letech Marie Klusalová. Pobočka pořádala lékařské 

přednášky, 2 burzy dětského ošacení, aktivně se podílela na úklidu obce a uspořádala pro členky 

zájezd do Havířova na tamní slavnosti "Havířov v květech". 

Slavoj Morkovice 

Středem činnosti v tomto roce, roce "Československé spartakiády 1980" byla činnost oddílu 

základní a rekreační tělesné výchovy žen i mužů. Výsledkem jejich dlouhodobé a soustavné 

činnosti bylo úspěšné dokončení nácviku spartakiádní skladby, kterou nacvičovalo 24 žen. Se 

skladbou vystoupily ženy nejen v Morkovicích na místních sportovních slavnostech, ale i na 

okresní spartakiádě v Kroměříži. 8 nejlepších pak cvičilo i na celostátní spartakiádě v Praze na 

Strahově. Druhým oddílem nacvičujícím na spartakiádu byl oddíl rodičů s dětmi. Zde 

nacvičovalo 18 párů (rodič a dítě). Skladba byla úspěšně nacvičena o rodiče s dětmi s ní 

vystoupili na místní spartakiádě v Morkovicích. Družstvo mužů rozběhlo nácvik až po určitých 

potížích. Spartakiádní skladbu nacvičovalo vcelku 12 mužů a 3 pak cvičili i v Praze. 

Druhým sportovním oddílem byl oddíl kopané. Výbor oddílu v roce 1980 tvořili: MVDr. 

Bedřich Formánek jako předseda, Ing. Jan Bleša jako jednatel, Antonín Dobeš coby pokladník, 

Jaroslav Derka kronikář, Květoslav Indrych a Jindřich Vymazal byli hospodáři, Dušan Churý a 

Stanislav Pajgr pracovali jako trenéři, Karel Kolář byl vedoucím družstva A, dalšími členy 

výboru byli ještě Ivan Sedlařík, Miroslav Pátík, Ludvík Polášek a František Jablunka. 

Oddíl kopané měl v soutěžním roce 1979-80 A družstvo, které hrálo okresní přebor a skončilo na 

10. místě, B družstvo, které hrálo IV. třídu-jih a skončilo soutěž na 6. místě, družstvo dorostu, 

které hrálo okresní přebor a skončilo na 2 místě, družstvo starších žáků, které v okresním 

přeboru skončilo soutěž na 5. místě a družstvo mladších žáků, které hrálo turnaj a tento vyhrálo. 

Ze zájmových organizací uveďme činnost Místní organizace Českého ovocnářského a 

zahrádkářského svazu. Ta čítala v roce 1980 188 členů, kteří obhospodařovali celkem na 20 ha 

zahrádek, užívali a udržovali v provozu moštárnu, zařízení na vaření povidel a sušárnu ovoce. 

Členové zahrádkářské organizace dodali na trh celkem 1 099q ovoce, 300q bobulovin, 8,06q 

česneku a pro socialistický sektor sklidili 14q sena.Výbor připravil pro své členy 3 odborné 

přednášky a 1 zájezd. 

23. února se konala výroční členská schůze, na níž byl zvolen nový výbor místní organizace. 

Byli zvoleni: za předsedu PhDr. Karel Slezák, místopředsedou Milan Zaoral, pokladníkem 

Mirko Veselý, jednatelem Vítězslav Hlavinka, hospodářem Josef Řezníček, knihovníkem 
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Jaromír Kadlec, předsedou revizní komise Josef Ulman. Dále bylo zvoleno do výboru ještě 12 

dalších členů. 

Členské schůze se konaly zpravidla s odbornou přenáškou. 15. března přednášel na členské 

schůzi Miroslav Sedláček z Kobylí o základech moderního ovocnaření. Jeho přednášku 

vyslechlo 57 členů. 7. června přednášel Ladislav Foukal z Hulína o zpracování ovoce. 5. 

července přednášel na schůzi Rudolf Cvek z Hoštic o léčivých bylinách. Další členská schůze 

byla v září. Na ní byly projednávány organizační záležitosti. V červenci podnikli zahrádkáři 

jednodenní zájezd do Kobylí. Závěrem činnosti zahrádkářů byla výstava ovoce, kterou pořádali 

ve dnech 25. - 27. října v sále požární zbrojnice. Byla doplněna i výstavkou léčivých rostlin. 

Místní organizace Českého svazu chovatelů drobných hospodářských zvířat měla v roce 1980 47 

členů. Z nich chovalo:30 chovatelů velké slepice, 5 chovatelů malé a zakrslé druhy slepic, 24 

chovatelů králíky, z nich pouze jeden angorské, 13 chovalo holubi, 7 chovalo kozy, 6 ovce, 1 

nutrie, 2 psy, 26 se zabývalo chovem okrasného ptactva a zpěvných kanárů (velká móda doby) a 

2 chovali akvarijní rybky. Během roku pořádala organizace stolní oceňování králíků a to v 

únoru. V září na místní výstavě bylo vystavováno 167 králíků 16ti plemen, 10 kusů nutrií, 4 

ovce, 2 kozy, ve 12 voliérách 8 plemen zakrslých slepic, ve 2 voliérách kachny. Holubi zaujímali 

6 voliér a 74 klecí, v nichž bylo zastoupeno 18 plemen.Výstava trvala dva dny a navštívilo ji 600 

návštěvníků. V září se konal aukční trh kozlů a koziček. 305 návštěvníkům bylo předvedeno 

celkem 78 kozlů a koziček.  Aukční trh byl vysoce hodnocen prodávajícími i kupujícími. 

Organizace chovatelů provádí od února do června pravidelné líhnutí drůbeže. Výroční schůze se 

konala 22. února 1980 a byl na ní zvolen nový výbor pro nastávající dva roky. Jeho složení je 

následující: Předseda Alois Jura, jednatelkou MVDr. Zaoralová Dobromila, pokladníkem 

Květoslav Handl, registrátorem Radoslav Přibyl, referentem pro práci s mládeží František 

Kopčil, hospodářem Jiří Vašina, plánovačem Karel Štětina. Jednotlivé obory vedou: obor chovu 

drůbeže Ladislav Dolák, obor chovu králíků Stanislav Bija, obor chovu ovcí a koz Oldřich 

Králík. Odbočka má tři čestné členy: Oldřicha Zdražila, Jaroslava Malého a Františka Mišurce. 

Poslední zájmovou organizací v Morkovicích-Slížanech je Místní organizace Českého svazu 

včelařů. V roce 1980 chovalo jejích 56 členů vcelku 534 včelstev. Organizace sdružuje členy ze 

6 obcí. V roce 1980 pořádala 2 členské schůze, 5 výborových, 1 přednášku a 2 besedy. Počet 

včelstev se oproti minulému roku zvýšil o 43. Kočování s včelstvy provozuje v organizaci 

celkem 19 členů. Ti přisunovali včelstva k řepce v Litenčicích, k lípám v Záříčí, dále pak v 

lesích v okolí Morkovic. Na státní nákup bylo dodáno 1 610 kg medu, což však bylo jen 75% 

plánované dodávky. Zasloužili se o to především včelaři, kteří kočovali. Průměrná snůška medu 

na jedno včelstvo byla v tomto roce 3,2 kg. Bylo odchováno 2+2 matek. O produkci mateří 

kašičky nemají v současné době již včelaři většinou zájem. 

Z dalších organizací Národní fronty hovoříme v této kapitole vždy o požárnících. Organizace 

požární ochrany v Morkovicích nedoznala oproti minulému roku žádných změn. Nadále pracují 

dvě organizace dobrovolného charakteru - Místní organizace Československého svazu požární 

ochrany v Morkovicích a ve Slížanech i Veřejný požární útvar v Morkovicích a to ve stejném 

složení jako v minulém roce. Za zmínku stojí přístavba požární zbrojnice, se kterou započato. 

Nutnost přístavby zařízení pro Veřejný požární útvar Kroměříž - pobočku Morkovice si vyžádal 

nárůst techniky pro kterou již dosavadní garáže nestačí. Nových garáží bude využito pro řádné 

využití požární techniky a nových místností nad nimi v prvním poschodí pro řádný výkon služby 

nařízené hlavní správou požární ochrany ministerstva vnitra ČSR. S přístavbou bylo započato v 

říjnu 1979. Do konce roku byly provedeny zemní práce. V roce 1980 se započalo se stavbou až v 

květnu a pokračovalo se v ní až do října. V této době byla provedena celá hrubá stavba. Na 

stavbě odpracovali příslušníci veřejného požárního útvaru vcelku 3 000 hodin. Z jiných 

organizací se na stavbě podíleli členové kynologického kroužku Svazarmu a členové pěveckého 

sboru Sdruženého závodního klubu Zadrev Morkovice. Celkový rozpočet na přístavbu činil 601 

000 Kčs. Projektantem stavby byl Ing. Skřítek z Morkovic, stavební dohled měl Ing. Vladimír 

Horehleď z Kroměříže a odborný dohled vedoucí veřejného požárního útvaru Josef Vašina z 

Morkovic. 
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Vlastní činnost veřejného požárního útvaru spočívala, jak tomu bylo ostatně i dříve, v 

preventivních akcích i v represivních zákrocích tam, kde to bylo nutné. V roce 1980 byly to tyto 

zákroky: 

21. ledna při požáru šachty topení v Palu Morkovice, 

17. dubna při požáru prutniska ve Slížanech 

18. dubna ve stejném případě, 

27. května při požáru sušičky v JZD Morkovice, 

14. července při požáru auta v Litenčicích, 

15. července při požáru namáčecí linky v Lidrukově v Morkovicích a  

29. července při požáru stohu v Pačlavicích. 

 

členové a příznivci mysliveckého sdružení při odchytu zajíců, 1980 

 
krmení bažantů 
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Kapitola 5.: Činnost sdruženého závodního klubu  
Revolučního odborového hnutí v Morkovicích -
Slížanech.  
S činnosti Sdruženého závodního klubu, jehož vedoucí pracovnicí je nadále Libuše Rachtavová, 

jehož činnost nadále řídí výbor složený z zástupců jednotlivých sdružených závodů (JZD, Pal, 

Zadrev, MNV, škola, Lidrukov), je již tradičně nejaktivnější činnost pěveckého sboru. 

 

akce SZK pro důchodce 
 

 

Na závěr roku 1979 uspořádali zpěváci vlastní silvestrovskou zábavu v místnosti zámku v 

Uhřicích při gramofonové hudbě. V roce 1980 28. února doprovodili zpěváci na poslední cestě 

nejstaršího sborového zpěváka z Morkovic, jednadevadesátiletého košikářského důchodce 

Hynka Borovičku. Sborem K. Turnpu Tervitus a proslovem Vladimíra Hanáka se s ním sbor 

rozloučil. 

V soboru 1. března pořádal pěvecký sbor "večer klavírních improvizací" odb. asistenta 

Janáčkovy akademie múzických umění v Brně PhDr. Arne Linky. Na závěr zapěl sbor 3 lidové 

písně. Akce se zúčastnilo 120 občanů. Od pátku 8. února byl úředně uzavřen velký sál sokolovny 

pro havarijní stav stropu a pěvecký sbor byl tak zbaven jediného koncertního sálu. Kdy bude sál 

opraven je zatím zcela nejisté. 

V neděli 9. března vystoupil sbor na samostatném koncertě ve Střílkách, kde účinkovalo 58 

zpěváků. Program zaměřený k oslavě Mezinárodního dne žen shlédlo 100 stříleckých občanů. 

Po prvomájovém průvodu podílel se sbor na kulturním programu na tribuně letního kina, kde 

zapěl 4 sborové skladby. 

9. května se konalo zkušební celodenní soustředění sboru, které mělo pracovní i společenský 

charakter. 
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11. května měl sbor koncert v Litenčicích před 50 návštěvníky. 

Největší akcí sboru byl "koncert družby" spojený s návštěvou polského souboru Harmonia v 

Morkovicích. Hosté přijeli dvěma autobusy obsazenými celkem 74 pěvci. Po krátkém uvítání 

odjeli do Rožnova, v poledne pak do Gottwaldova, kde si hosté provedli nákupy a kde byl 

rovněž společný oběd. Z Gottwaldova odjeli hosté do Kroměříže, kde se ubytovali v hotelu 

Hvězda. Poté odjeli do Zdounek připravit se na společné vystoupení. Času bylo málo, takže 

plánovaná návštěva Lacrumu odpadla. V koncertě ve Zdounkách vystoupily oba sbory jednak 

samostatně, jednak na závěr ve společném přednesu sborů. Koncert navštívilo asi 250 občanů 

Zdounek. 

 

koncert družby v tělocvičně ZŠ, 17.5.1980 
 

V sobotu odjeli hosté na prohlídku Moravského krasu a Macochy. Zatím se připravovalo 

morkovské vystoupení: oběd v místním JZD, koncert v tělocvičně školy a závěrečné posezení v 

restauraci. Po obědě navštívili hosté místní podnik Zadrev a v 19 hodin začal v tělocvičně místní 

devítiletky vlastní koncert. Toho se zúčastnilo na Morkovice nezvykle mnoho lidí - na 300 

občanů, nejen ovšem z Morkovic, přišlo shlédnout výkony hostí i domácích zpěváků. Koncert 

družby zahájil místopředseda MNV Miroslav Pátík, který hosty představil a také uvítal. Stručně s 

historií sboru seznámil návštěvníky předseda samosprávy morkovského pěveckého sboru Ivan 

Sedlařík. Z hostí, které uvítal zvláště byli z polské strany Kazimierz Mazur - zástupce 

patronátního závodu polského sboru s chotí, Roman Warzecha, předseda okresního sdružení 

pěveckých sborů a orchestrů Tychy, z české strany pak vedoucí odboru kultury ONV v 

Kroměříži Milan Blabla, ředitelka Okresního kulturního střediska v Kroměříži Josefa Fabriková, 

inspektor kultury z Kroměříže Milan Joska, hudební skladatel Zdeněk Kaňák, František Toman - 

pracovník krajského kulturního střediska, delegace pěveckých sborů z Kyselovic a z Příkaz. 

Polsky uvítal hosty tlumočník Veleslav Matušek. Program koncertu byl stejný jako ve 

Zdounkách, v závěru vyzněl zvlášť mohutně, vystoupilo společně 130 zpěváků. Hosté byli 

středem pozornosti, obdrželi symbolické dary, květiny a keramický džbán se slováckými prvky a 

ukázku košikářské galanterie. V neděli 18. května po obědě odjeli hosté domů. 
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Celkový náklad na návštěvu Poláků činil 27 000 Kčs, zpěváci z toho přispěli částkou 2 500 Kčs, 

hlavní vydání uhradil Sdružený závodní klub. Celá akce se setkala s pochopením okresních 

stranických a státních orgánů. 

29. června účinkovali zpěváci na Družstevním dnu v Počenicích. 

V sobotu 26. července se konal stanový tábor zpěváků v prostoru Smraďavky u Buchlovic, 

kterého se zúčastnilo 19 mladých členů sboru. 

V sobotu 9. srpna podnikli zpěváci jednodenní zájezd na jižní Moravu.  

V neděli 16 listopadu se konal slavnostní koncert ze skladeb Zdeňka Kaňáka u příležitosti jeho 

sedmdesátin. Průběh je popsán ve 2. kapitole. 

17. listopadu se sbor zúčastnil okresní přehlídky zájmové umělecké činnosti kulturních zařízení 

ROH. Tím také letošní činnost sboru skončila. 

V sezóně 1979/80 zpívalo celkem zpěváků: 21 žen soprán, 14 alt, 14 mužů tenor a 18 bas, 

celkem 67 pěvců. Ze zakládajících členů zpívá ve sboru ještě 14 zpěváků. 

V rámci Sdruženého závodního klubu Zadrev Morkovice vyvíjí činnost také organizace Svazu 

českých filatelistů. Má 26 členů, z toho je 10 mladých. 4 členové kroužku se v zimních měsících 

scházejí 2x, v letních 1x za měsíc. Zúčastňují se každoročně akce "Volíme nejlepší 

československou známku" a pro mladé členy pořádají přednášky. Čas od času se veřejnosti 

představí malou výstavkou zpravidla při příležitosti nějakého významného politického výročí. 

  
slavnostní předávání občanských průkazů 
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Kapitola 6.: Školství v Morkovicích ve školním roce 
1979-80. 

Základní devíti letá škola v Morkovicích.  

Ředitelem školy byl ve školním roce 1979-80 zasloužilý učitel Jaroslav Polišenský, jeho 

zástupce učitelka Eliška Hýsková. Na škole vyučovali: 

v 1. třídách Vlasta Kokešová - učitelka-důchodkyně, Marie Medková a od 1. prosince Milena Švagerová 

ve 2. třídách Milena Morongová, ve 2.B třídě učila od 1. listopadu Marie Karlíková 

ve 3. třídách Alena Derková a Jaroslava Jančíková, od 1. listopadu pak Stanislava Hofmanová 

ve 4. třídách Marie Belková a Věra Kukulová 

v 5. třídách Marie Karlíková a od 1.listopadu Jaroslava Jančíková, dále Jana Pecháčková a Drahomíra 

Novosadová - učitelka - důchodkyně 

v 6. třídách byli třídními Zdeněk Janček a Jana Kotěrová 

v 7. třídách Jaroslav Dostál, Vladimír  Bleša a Josef Albrecht 

v 8. třídách Pavel Michajlovič a Ludmila Hanáčková 

v 9. třídách Martin Mikeska a Jan Babyšta 

 

 

6A, červen1980 
 

Dále učili v 6.-9. třídě bez třídnictví Eva Konečná, Oldřich Gejda, Bronislava Albrechtová, 

František Kadlčík - učitel důchodce, Bedřich Tibenský - učitel důchodce. Oba jen část roku. 

Konečně učila na škole i Jaroslava Štelcová. 

V družině mládeže pracovaly vychovatelky Anežka Skoupilová, jako vedoucí, Marie Klusalová, 

Milena Krčálová, do června Marie Šromová. 

Administrativní pracovnicí je Helena Adamčíková, školnicí Libuše Smažínková. Pionýrskou 

vedoucí je Eva Kadášová. Na škole je dále zaměstnáno 6 uklizeček. 
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Počty žáků v třídách: 

v 1. třídách 44 žáků v 6. třídách 60 žáků 
ve 2. třídách 52 žáků v 7. třídách 71 žáků 
ve 3. třídách 42 žáků v 8. třídách 66 žáků 
ve 4. třídách 53 žáků v 9. třídách 45 žáků 
v 5. třídách 70 žáků - - 
Celkem navštěvovalo školu 503 žáků, z toho v 1. - 5. třídě 261, v 6. - 9. třídě 242 žáků. 

Na škole nedošlo během roku k významným kádrovým změnám. Během roku odešla na 

mateřskou dovolenou jedna učitelka a jedna se z ní vrátila. 

 

oslava šedesátin dlouholeté učitelky „prváčků“ s. uč. Vlasty Kokešové 
 



30 

 

Činnost školy na veřejnosti. 

Žáci školy nasbírali 499 kg šípků a výtěžek sběru 2 000 Kčs věnovali na fond solidarity. Dále 

nasbírali 254 kg léčivých bylin, sebrali 31, 437 kg odpadových surovin. V jarních měsících byla 

na škole okresní inspekce, která školu hodnotila velmi kladně. 

Četné úspěchy dosáhli žáci školy v různých soutěžích. V soutěži mladých historiků obsadili 

2.,4.,5. a 6. místo v okrese (ze 60 žáků), v házené se umístili na 3. místě v okrese, střelecký 

kroužek se v okresní soutěži umístil na 1. místě, v soutěži organizované Svazem československo-

sovětského přátelství "O zemi, kde zítra již znamená včera" se dvě družstva školy umístila na 2. 

a 3. místě v okrese. 

Tělovýchovná činnost školy byla poznamenána československou spartakiádou 1980. Na 

spartakiádu nacvičovalo a nakonec na různých vystoupeních cvičilo 700 cvičenců. Do Prahy jelo 

8 dívek a tři učitelé. Žáci školy vystupovali na okresní spartakiádě v Kroměříži, na místních 

spartakiádách v Morkovicích, Koryčanech, Střílkách, Dřínově a v Pačlavicích. 

V soutěži "BESIP" - bezpečnosti silničního provozu v kategorii mladších žáků obsadilo družstvo 

školy 1. místo. V soutěži o "Partyzánský samopal" obsadili starší žáci 1. místo v okrese. Dále se 

zúčastnili žáci memoriálu Květoslava Kolaříka. 

Přehled o vycházejících žácích. 

střední školy z 8. tříd z 9. tříd 
přihlášeno přijato přihlášeno přijato 

gymnázium 7 8 4 4 
strojní průmyslovka 1 1 1 1 
pedagogická škola 2 1 1 1 
zdravotní škola - - 1 1 
střední zeměděl. techn. 2 3 1 1 
střední ekonomická 12 5 5 3 
jiné školy 3 3 - - 
4letý učební obor s maturitou 2 2 2 2 
celkem na školy 29 23 15 13 
 

učební obory z 8. tříd z 9. tříd 
přihlášeno přijato přihlášeno přijato 

hornictví 1 1 - - 
strojírenství 1 1 7 7 
stavebnictví 1 1 5 5 
zemědělství 1 1 4 4 
prodavačky - - 6 5 
jiné obory 1 1 9 12 
celkem do učebních oborů 5 5 31 33 
Vyšlo žáků z 8. tříd 28, z devátých tříd 46. Celkem vyšlo ze školy 74 žáků. 

Organizace pionýrské skupiny byla obdobná jako v dřívějším roce. Skupinovou vedoucí byla na 

škole Eva Kadášová. Významnou akcí pionýrské skupiny byl Den lidových milicí, který se konal 

23. února v 9,30 u školy na hřišti. 

Zúčastnili se ho pionýři pionýrské skupiny a příslušníci lidových milicí z Palu, Zadrevu, z Pilany 

Zborovice. Akce se zúčastnilo 250 dětí, 33 pionýrských pracovníků, 13 hostů a 50 milicionářů. 

Na programu byl branný závod, soutěž ve střelbě, ukázka výcviku milicionářů. Slavnost se 

vydařila. 

Zvláštní škola v Morkovicích  

je trojtřídní škola se 30 žáky. 

V 1. třídě vyučuje učitelka Kučerová, ve třídě je 11 žáků, z toho 7 cikánského původu, 
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ve 2. třídě učil František Kopčil a ředitelka školy Marta Kopčilová a bylo zde 9 žáků, z toho 2 

cikánského původu, 

3. třídu učil František Kopčil, bylo v ní 10 žáků, z toho 2 cikáni. Během roku se 4 žáci 

přistěhovali a 2 odstěhovali. 

V listopadu podnikli žáci a učitelé zájezd do Prahy, Lidic a Terezína. 

V rámci zvláštních škol okresu se zúčastnili žáci mnoho soutěží a umisťovali se v nich na prvých 

místech. 

Během roku se zlepšilo zařízení a vybavení školy: třídy byly vybaveny novým nábytkem, na 

zahradě bylo vybudováno nové pařeniště. Byly opraveny promítací přístroje a pořízeno piáno. 

Škola má nadále družební styky s osobitou školou v Holíči na Slovensku. 

Mateřská škola v Morkovicích  

měla ve školním roce 1979-80 127 dětí, z toho 21 dvouletých v jeslích a 36 šestiletých. Na škole 

učily: ředitelka Anna Koudelková, učitelky Eva Kocmanová, Ilja Churá, Daniela Judasová, A. 

Búčková, Ivana Simonová, Helena Jelínková, provozní zaměstnanci Aloisie Derková a Oldřiška 

Řehová. 

Škola má patronátní smlouvu se stolařským provozem Zadrevu, s údržbářskou dílnou v Palu a s 

brigádou socialistické práce mechanizátorů v jednotném zemědělském družstvu.  

Z nakažlivého onemocnění se vyskytly plané neštovice, spála a příušnice. 

Mateřská škola ve Slížanech  

se starala o 24 chlapců a 7 děvčat. Učily zde Jarmila Zlámalová - ředitelka a Milena Šišková. 

 

S pomocí rodičovského sdružení byl pořízen nový kolotoč, veliká dřevěná houpačka. Z akcí je 

nutno uvést školní slavnost 8. listopadu na počest výročí socialistické revoluce v Rusku, 

návštěvu pionýrů z devítiletky, kteří sehráli dětem maňáskové představení. Děti pak uspořádaly 
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besídku k Mezinárodnímu dni žen a 2 děti s rodiči nacvičovali spartakiádní skladbu cvičení 

rodičů s dětmi. 

Lidová škola umění  

Na pobočce lidové školy umění vyučoval jeden učitel houslové hry a 1 učitelka klavírní hry. 

Učitel Jindřich Bleša vyučoval hře na housle, přípravnou hudební výchovu, vedl soubor a 

komorní hru. Učitelka Dana Stýskalíková vyučovala hře na klavír a hudební nauku. 

Školu navštěvovalo 16 žáků hry na housle, 24 žáků hry na klavír. 

Obvod školy tvoří obce Morkovice, Slížany, Počenice, Pačlavice, Prasklice, Kunkovice a 

Pornice. 

16. května provedli žáci závěrečný koncert, byl kladně hodnocen ředitelem kroměřížské Lidové 

školy umění Jaroslavem Prokopem.  

Zásluhou předsedy národního výboru se škole dostalo čtyř nových učeben v budově národního 

výboru, které škola užívá od 17. října. Inspekční orgány okresu hodnotily práci školy kladně. 
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Kapitola 7.: Zdravotnictví a veterinární služba.  

Zdravotnictví  

V Morkovicích-Slížanech jsou spolu s okolními obcemi 2 zdravotní obvody. Rozdělení obvodů 

stejně jako obvodní lékaři zůstávají stejné jako v minulém roce. 

V I. obvodě je obvodním lékařem MUDr. Petr Müller. Obvod má 6 obcí, část Morkovic a závod 

Pal Magneton. 

V obvodě je celkem 3 249 obyvatel a 487 zaměstnanců závodu Pal. Z celkového počtu 

obyvatelstva je 2 173 dospělých, ostatní jsou děti a mládež. Vedle obvodního lékaře pracují v 

obvodě ještě obvodní sestra Vítězslava Zapletalová, dětská lékařka a dětská sestra, ženský lékař 

a ženská sestra, zubní lékařka MUDr. Blešová, zubní instrumentářka, lékárník, laborantka, řidič 

sanitního vozu, pomocnice a geriatrická sestra. Obvodní lékař ordinuje denně od 6,45 do 13,30, v 

úterý do 18 hodin. Služba ve středisku je do 17 hodin. 

Za rok bylo v ordinaci 12 036 osob a lékař vykonal 1 843 návštěv. V obvodě se narodilo 55 dětí 

a zemřelo 46 osob. Nejčastější příčinou úmrtí byly nemoci oběhové soustavy 5, nemoci trávící 

soustavy 2, nervové 1, novotvary 6, poranění a otravy 2. V obvodě bylo 52 pracovních úrazů, z 

toho byla většina (40) domácích. Největší nemocnost byla v lednu, pak v březnu, v listopadu a v 

říjnu. Nejmenší neschopnost byla v květnu. 

Ve II. obvodě je obvodním lékařem MUDr. Petrikovits Koloman. Dále zde pracují zdravotní 

sestra Majdová, dětská lékařka a dětská sestra jako v obvodě č. I., ženský lékař a ženská sestra 

jako v I. obvodě, zubní lékař MUDr. Volf a instrumentářka Hlavinková, lékárník, laborantka, 

řidič sanitky a uklízečky jako v I. obvodě. 

Obvod zahrnuje 6 obcí a podniky zemědělské družstvo, Zadrev a malé závody v obci. 

V ordinaci bylo ošetřeno 12 016 osob a lékař vykonal 1 305 návštěv. V obvodě se narodilo 38 

dětí a zemřelo 97 osob. Největší pracovní neschopnost byla v únoru, březnu a říjnu, nejmenší v 

červnu. 

Dětské oddělení, kde pracuje lékařka MUDr. Vězdová se stará o děti z obou obvodů, dětskou 

sestrou je zde Jarmila Staňková. Lékařka má v péči celkem 1 302 dětí, z čehož je od 0-1 roku 90 

dětí, od 1-6 let 472 a od 6 do 15 let 672. 

Do zvláštní tělesné výchovy bylo zařazeno 67 dětí. V obvodě dětské lékařky je jedna úplná 

devítiletka, nižší stupeň školy základní v Pačlavicích, Prasklicích a Počenicích, zvláštní škola a 

mateřské školy v Morkovicích, Pornicích, Slížanech, Tetěticích, Věžkách a na Dřínově. 

Veterinární služba  

Od května roku 1980 bylo veterinární středisko v Morkovicích zrušeno jako veterinární středisko 

a změněno v závodní středisko veterinární při JZD Československo-sovětského přátelství v 

Morkovicích. S tím odešli zároveň veterinární lékaři MVDr. Matoušek a MVDr. Kolomazník a 

MVDr. Holík a veterinární technik Jiří Růžička na veterinární středisko do Kroměříže. V 

závodním středisku zůstali MVDr. Formánek jako vedoucí, MVDr. Fejfar, MVDr. Suchomel a 

veterinární technici Jindřich Tesař a Jiří Koucký. V říjnu bylo středisko zrušeno definitivně a 

závodní středisko se přesunulo do administrativní budovy JZD. V té době pracovali na středisku: 

MVDr. Formánek jako vedoucí, MVDr. František Fejfar a MVDr. Suchomel. Do důchodu odešel 

technik Jindřich Tesař a místo něho přišla veterinární technička Uhlířová. Obsazení veterinárních 

techniků se často v dalším průběhu měnilo. Státní veterinární služba zůstává nadále, jen pro 

spolupráci s JZD bylo zavedeno veterinární středisko. V současné době jsou na středisku 3 

veterinární lékaři a 2 technici. 

Zdravotní stav zvířat. 

V roce 1980 byl likvidován definitivně ojedinělý výskyt TBC prasnic, jiné nákazy se 

nevyskytovaly. U hovězího dobytka byl zcela likvidován Herpes trichofytoza, u prasat se 

částečně vyskytla sípavka, výskyt mastitidy u dojnic se podstatně zmenšil. 
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Na Holešovsku se u jednoho soukromníka vyskytl pseudomor drůbeže a proto byla provedena 

vakcinace veškeré drůbeže u všech chovatelů v obci. Pseudomor se vyskytl i v některých 

sousedních okresech. U králíků se jen ojediněle vyskytovala myxomatóza. U chovatelů drůbeže, 

kteří používají umělé líhně, byl při kontrole zjištěn ojediněle výskyt pillorové nákazy. 

Kapitola 8.: Zásobování obyvatelstva  
Monopolní postavení v zásobování obyvatelstva v Morkovicích-Slížanech má Lidové spotřební 

družstvo Jednota. V Morkovicích a Slížanech má tyto provozovny: 2 pohostinství v Morkovicích 

a jedno ve Slížanech, průmyslovou prodejnu, prodejnu zeleniny, 2 prodejny masných výrobků - 

"masny", 3 prodejny potravin v Morkovicích, jednu prodejnu potravin ve Slížanech, prodejnu 

obuvi, 2 prodejny textilu, prodejnu partiového zboží a konečně prodejnu stavebnin. 

Přehled o plánu tržby a jeho splnění v jednotlivých prodejnách v roce 1980. 

prodejna vedoucí druh prodejny plán tržby plnění plánu 
62 654 Nohejl pohostinství 1 550 000 Kčs 1 750 000 Kčs 
70 765 Marčík pohostinství 803 000 Kčs 841 000 Kčs 
37 456 Dostál Miroslav průmyslové zboží 6 440 000 Kčs 6 581 000 Kčs 
14 001 Navrátilová Bož. zelenina 830 000 Kčs 1 063 000 Kčs 
12 029 Ledvina Pavel masna 2 070 000 Kčs 2 322 000 Kčs 
12 031 Králíková Marie masna 1 330 000 Kčs 1 026 000 Kčs 
13 103 Konečná Josefa mlékárna 2 735 000 Kčs 2 736 000 Kčs 
11 142 Blešová Marie potraviny 1 945 000 Kčs 2 038 000 Kčs 
11 146 Pátíková Marie potraviny 3 220 000 Kčs 3 084 000 Kčs 
23 402 Krejčí Zdena obuv 1 545 000 Kčs 1 615 000 Kčs 
22 411 Sláma Dobr. konfekce 1 260 000 Kčs 1 318 000 Kčs 
21 414 Horáková Jana textil 1 280 000 Kčs 1 301 000 Kčs 
21 415 Klapilová Marie textil 945 000 Kčs 820 000 Kčs 
41 494 Pospíšilová partiové zboží 535 000 Kčs 527 000 Kčs 
42 462 Medek Josef stavebniny 4 920 000 Kčs 4 562 000 Kčs 

celková tržba činila 34 584 000 Kčs 
Ve většině prodejen byl plán tržby překročen.  

Z nedostatkového zboží nutno jmenovat v průmyslové prodejně spotřební výrobky a prášky na 

praní tuzemské výroby, v prodejnách potravin občas nedostatek cukrovinek. Občasný nedostatek 

masných výrobků je v důsledku regulačních opatření s výsekovým masem. 

Kapitola 9.: Výrobní podniky v Morkovicích. Základní 
údaje o jejich hospodaření v roce 1980.  
V kapitole bude věnována pozornost jen největším podnikům v Morkovicích, nebo těm, které 

jsou pro Morkovice typické. Z ostatních výrobních zařízení je zde řada provozoven podniků, 

které mají svá střediska většinou v Kroměříži a údaje o jejich hospodaření se získávají jen s 

velkými potížemi. 

Okresní průmyslový podnik Zadrev Morkovice  

je podnik řízený Okresním národním výborem v Kroměříži. 

V podniku pracovalo v roce 1980 celkem 505 pracovníků, což je o 12 méně než v minulém roce. 

Pokles počtu pracovníků je trvalým jevem a od roku 1976, kdy činil stav pracovníků 560 se 

neustále snižuje. Přitom průměrné výdělky rostou. Průměrná mzda činila v roce 1980 2 177 Kčs 

(u dělníků 2 127 Kčs, u technicko-hospodářských pracovníků dokonce 2 752 Kčs) a má trvale 

vzestupnou tendenci. 
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Celková hodnota vyrobeného zboží činila v roce 1980 27 467 000 Kčs. Hodnota exportu - šlo 

výhradně o kazety - činila 7 819 000 Kčs. V podniku se vyrábělo celkem 115 druhů výrobků 

kromě kazet. Během roku bylo do výroby zavedeno celkem 42 nových druhů košikářského zboží 

a 43 nových druhů kazet. 

Export kazet směřoval do těchto zemí: 

země celkem kusů 
Anglie. Irsko 34 229 
Francie 31 905 
Rakousko 30 226 
Holandsko 8 512 
Dále do Belgie, Finska, Norska, Švédska, Libanonu, na Kypr, do USA a do Kanady. Celkem 

bylo vyvezeno 122 894 kusů košikářských výrobků. 
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ÚLUV  

Druhým pracovištěm, které se zabývá výrobou košikářského zboží v Morkovicích je Ústředí 

lidové umělecké výroby Uherské Hradiště, pracoviště Morkovice. Vedoucím pracoviště je 

Stanislav Štěpánek. Pracuje zde celkem 16 pracovníků, 4 učni a 6 důchodců. Vyrábí se malé 

série výrobků - nejvíce o 260 kusech. Mezi výrobky jsou to především výrobky z proutí: tašky, 

misky, koše různých tvarů. Dále jsou to výrobky kombinující proutí a dřevo: podnosy, sedačky a 

stoly různého typu, dále jsou to výrobky z mořské trávy - tzv. elháru a to židle, sedačky, lavice, 

konečně pak oplétaná keramika. 

Celkem se vyrobí zboží za 450 000 Kčs. 

Výrobky jsou v prodeji výhradně v prodejnách Krásná jizba, tj. v podnikových prodejnách 

Ústředí lidové umělecké výroby, kterých je v České socialistické republice celkem 9. 

Jednotné zemědělské družstvo československo -sovětského 
přátelství  v Morkovicích  

hospodařilo v roce 1980 na výměře 6 857 ha zemědělské půdy. Z toho bylo 6 454 ha orné půdy. 

Celkový počet členů družstva byl 2 031, stálých pracovníků 1 155. 

Základní druhy výroby: 

a) rostlinná výroba 

Průměrné hektarové výnosy činily: 

u pšenice 57,4 q 
u žita 40,2 q 
u ječmene 52,4 q 
u cukrovky 260,4 q 
V rostlinné výrobě pracovalo 128 traktoristů, 13 kočích a 154 ostatních pracovníků. 

Jarní práce začaly 19. března přípravou na setí a rozmetání hnojiv. Setí obilovin bylo provedeno 

v době od 19. března do 22. dubna. Souběžně s tím probíhalo i setí cukrovky v době od 26. 

března až do 4. května, a kukuřice od 1. května do 6. května. Průběh jarních prací byl přerušován 

špatným počasím. Časté deště a jarní mrazíky zpomalily průběh setí. 

Jednocení cukrovky začalo 5. května a skončilo 18. června. V průběhu plečkování a jednocení 

bylo rovněž špatné počasí. 

Sklizňové práce probíhaly následovně: první se sklízela ozimá řepka a ječmen od 1. do 4.srpna. 

Sklizeň obilovin probíhala do 4. srpna do 28. srpna a bylo při ní nasazeno 22 vlastních kombajnů 

a 30 cizích. Sklizeň kukuřice na siláž probíhala v době od 15. září do 30. října současně se 

sklizní cukrovky. Sklizeň cukrovky byla velmi obtížná. Započalo se s ní 2. října a ručně byly 

sklízeny jen ouvratě. S další sklizní se začalo 10. října, kdy bylo nasazeno 6 šestiřádkových 

vyorávačů a 3 vyorávače třířádkové. Počátkem listopadu se počasí značně zhoršilo, sklizeň 

musela být na několik dní přerušena a na 300 ha cukrovky zapadlo sněhem. Sklízelo se 

(vyorávalo) v noci, kdy byly přímrazky. Sklizeň byla dokončena až 24. listopadu. Při takovéto 

sklizni byly značné ztráty 12-15% a za špatného počasí až 20%. Celý výsledek rostlinné výroby 

byl poznamenán špatným počasím. Jan u obilí bylo dosaženo velkých výnosů. 

b) živočišná výroba 

V jednotném zemědělském družstvu bylo 6 463 kusů skotu, z toho bylo 2 116 kusů krav. Prasat 

bylo 9 761, z toho 630 prasnic. 

Bylo vyrobeno 827 673 l mléka, což představuje průměrnou dojivost 8,20 l mléka. 
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Celkem bylo vyprodukováno 9 210 q hovězího, 9 780 q vepřového masa. Výroba vepřového 

masa nebyla splněna, chybělo 970 q. Během roku byly zvýšeny výkupní ceny skotu o 4 Kčs za 1 

kg a vepřového masa o 1 Kčs za kg. 

Hodnota rostlinné výroby představovala částku 68 902 000 Kčs. 

Hodnota živočišné výroby  představovala částku 23 715 000 Kčs. 

Průměrná měsíční odměna trvale činného družstevníka činí 2 279 Kčs. 

Během roku byla dokončena stavba teletníků ve Věžkách v hodnotě 627 000 Kčs, byly 

rozestavěny 4 bytové jednotky, halový sklad v Morkovicích, porodna prasnic v Kunkovicích. 

Výrazným přínosem pro družstevníky byla družstevní jídelna, která vyrobila za rok 150 234 

obědů pro členy JZD a 29 851 obědů pro cizí strávníky. Materiálové náklady na 1 oběd činí 5,07 

Kčs, členové hradí za jeden oběd 5 Kčs. Obědy jsou rozváženy na jednotlivé farmy a ve 

výdejnách mají možnost se stravovat i důchodci. 

Překročení plánované produkce obilovin umožnilo splnit plánovaný zisk. 

Přidružená výroba byla na stejné úrovni jako v roce minulém. 

 

 

Kapitola 10.: Základní údaje o sčítání obyvatelstva  
 

K 1. listopadu 1980 bylo na celém území Československé socialistické republiky provedeno 

sčítání lidu, domů a bytů. 

 

Pro potřeby sčítání byla obec Morkovice-Slížany rozdělena na 8 sčítacích obvodů a 2 revizní 

obvody. Sčítání prováděli sčítací komisaři a to: František Okálek - úředník Pal Magnetonu 

Morkovice, František Tichý - poštovní doručovatel, Jindřich Vymazal a Ladislav Kučírek - 

příslušníci SNB, Libuše Rachtavová - vedoucí sdruženého závodního klubu. Ladislav Krejčí - 

úředník Zadrevu a Oldřich Závojský - příslušník požárního útvaru Morkovice. Revizními 

komisaři byli Bohumír Sláma - důchodce a Miroslav Pátík - zaměstnanec Lidrukova. Komisaři 

respektive občané vyplňovali: Domovní list 1, kde se zjišťovaly tyto údaje: 1. kdo je vlastník 

domu, 2. druh domu, 3. obydlenost domu, 4. kdy byl dům postaven, 5. z jakého materiálu je 

postaven, 7. zda je napojen na vodovod, 8. zda je připojen na kanalizaci, 9. zda je zaveden plyn. 

10. jaký je druh topení, 11. kolik je v domě bytů, dále bylo zjišťováno podrobně jaké osoby v 

domě bydlí, jejich stáří, zda jsou ekonomicky aktivní, kde pracují, jaké jsou národnosti. Dále o 

bytech bylo zjišťováno, kolik v domě je bytů, zda jsou či nejsou obydlené, velikost trvale 

obydlených bytů, jejich plocha obytná, vybavení domácností. 

Sčítací arch (vyplňovali obyvatelé) obsahoval podrobné údaje o jednotlivých občanech, kteří se v 

uvedenou dobu nacházeli v bytech. Jejich jména, data narození, uzavření manželství, zda jsou či 

nejsou rozvedeni a opět uzavřeli manželství, počet dětí, vzdělání občanů, zdroj jejich obživy, 

zaměstnání a kvalifikace v zaměstnání, zařazení do společenské skupiny, zaměstnavatel a způsob 

docházka do zaměstnání. V části B sčítacího archu 2 byly údaje o ostatních osobách, které byly v 

době sčítání přítomny. Část C se týkala bytového vybavení a to: poloha bytu, velikost 

jednotlivých místností, zda je koupelna, záchod, vodovod, plyn, jak se byt vytápí, druh 

kuchyňského sporáku, zda je v domě teplá voda, chladnička, pračka, televizor, telefon, dále pak, 

jaké jsou možnosti rekreace. Sčítací lístek č. 3 se týkal osob, které v noci z 31. října na 1. 

listopadu nebyly v bytě, kde jsou trvale ubytováni. Všichni občané pak vyplňovali registrační 

lístek č. 4, kde byly údaje o rodném čísle, národnosti, místě narození, tytéž údaje o manželce 

nebo manželovi, o rodičích a podobně. 
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Hlavní údaje o sčítání obyvatelstva, domů a bytů v Morkovicích byly tyto: 

- celkem Morkovice Slížany 

Domy - - - 

domy 823 679 144 

domy trvale obydlené 696 584 112 

rodinné domy 673 561 112 

byty 882 761 121 

byty trvale obydlené 866 747 119 

Vybavení bytů - - - 

chladnička 787 - - 

pračka obyčejná 587 - - 

pračka automatická 205 - - 

televize černobílá 696 - - 

televize barevná 89 - - 

motocykl 107 - - 

auto 292 - - 

Osoby - - - 

trvale bydlící 2 675 2 324 351 

muži 1 345 1 156 189 

ženy 1 330 1 168 162 

ekonomicky aktivní 1 346 1 168 162 

Národnostní složení - - - 

česká 2 600 - - 

slovenská 71 - - 

polská 1 - - 

německá 3 - - 

Kapitola 11.: Přehled o trestných činech, přečinech a 
přestupcích.  
Obvod stanice Sboru národní bezpečnosti zůstává v roce 1980 stejný jako v minulém roce. 

Zahrnuje obvody Morkovsko, Zborovsko, Zdounecko a Litenčicko. 

Přehled o trestných činech. 

V celém obvodu stanice veřejné bezpečnosti SNB bylo v roce 1980 spácháno 55 trestných činů, 

z toho v Morkovicích 5. Nejčastěji se vyskytujícími trestnými činy byly majetkové trestné činy. 

Přestupky. 

V celém obvodě stanice bylo spácháno 100 přestupků, z toho v Morkovicích 13. Nejčastějším 

druhem přestupků byly přestupky proti socialistickému soužití. 8 ze 13 přestupků spáchaných v 

Morkovicích bylo předáno k vyřízení trestní komisi místního národního výboru. 

Přečiny. 

V celém obvodě bylo spácháno 20 přečinů, z toho pouze 1 v Morkovicích. 

Rozdělení přestupků podle měsíců. 

V lednu byly spáchány 2 přestupky, v únoru, březnu a dubnu žádný, v květnu 1, v červnu 3, v 

červenci žádný, v srpnu 1, v září 2, v říjnu 3, v listopadu žádný a v prosinci 1. 

Vcelku možno shrnout, že počet přestupků oproti roku 1979 se zvýšil, počet trestných činů a 

přečinů poklesl. 
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Kapitola 12.: Základní statistické údaje.  
V Morkovicích-Slížanech se za rok 1980: 

narodilo celkem 39 dětí, z toho 18 chlapců a 21 děvčat, v Morkovicích se narodilo 16 chlapců a 

20 děvčat, ve Slížanech 2 chlapci a 1 děvče. 

Zemřelo celkem 18 mužů a 14 žen. 

Sňatek na národním výboru v Morkovicích uzavřelo 30 osob, z toho 21 morkovských a 

slížanských. Mimo obec uzavřelo sňatek 10 morkovských nebo slížanských občanů. 

K 31. prosinci bydlelo v Morkovicích-Slížanech celkem 2 696 osob, z toho v Morkovicích 2 

347, ve Slížanech 349. V Morkovicích žilo 15 občanů cikánské národnosti. 

Nové domy 

V roce 1980 byly postaveny tyto nové domy: 

dům č.p. majitel 
692 tribuna na hřišti 
693 Ivan Sedlařík 
694 Miroslav Hamala 
695 Zdeněk Štelc 
696 Vratislav Jančík 
697 Svatek Navrátil 
698 Bytovka Pal Magnetonu 8 bytů 
699 bytovka JZD 6 bytů 
700 administrativní budova JZD 
701 poštovní úřad 
702 Miroslav Indrák 
703 bytovka Pal Magneton 8 bytů 

Ve Slížanech byly od roku 1960 postaveny nové domy, byla jim však přidělována většinou čísla 

starých, dříve již zbořených domů. 

dům č.p. majitel 
52 Vítězslav Krejčí 
83 Josef Straděj 
106 Pavel Hradečný 
112 Břetislav Šimčík 
146 Jaroslav Judas 
149 Rudolf Malý 

Ostatní statistické údaje 

a) o výkupu ovoce v roce 1980. 

Angreštu bylo vykoupeno 84,83q, třešní 18,16q, černého rybízu 83,33q, červeného rybízu 

133,03q, višní 1,49q, meruněk 12q, rynglí 7,63q, švestek 255,43q, jablek 164q, hrušek 86,57q, 

padaných jablek 554,15q, česneku 8,06q. Celkem bylo pěstitelům - zahrádkářům vyplaceno 370 

000 Kčs, JZD 38 000 Kčs. 

b) zpracování ovoce v účelovém zařízení svazu zahrádkářů. 

Ve zpracovně ovoce bylo zpracováno celkem 10,50q ovoce jednak moštováním, sušením a 

uvařením povidel. 
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pytlácká noc, 30.6.1980 
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pohřeb RSDr. Aloise Šebestíka 

  
  

  

Restaurace Kolárna v roce 1980 
 


